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Магнитные приводные устройства широко распространены в различных 

областях техники. Это общемашиностроительные мотор-редукторы, состоя-

щие из электродвигателя и редуцирующего механизма, серийное производ-

ство которых налажено в России, а также в странах ближнего и дальнего за-

рубежья. В Республике Беларусь нет ни одного специализированного пред-

приятия по выпуску мотор-редукторов. Поэтому потребность в мотор-

редукторах в республике удовлетворяется за счет их приобретения за рубе-

жом.  

В данный момент в лаборатории по прецессионным передачам Белорус-

ско-Российского университета под руководством д-р техн. наук, профессора 

Громыко П.Н., ведется разработка инженерной методики расчета и проекти-

рования конкурентоспособных малогабаритных магнитных приводных уст-

ройств. Планируется, что разработанные приводные устройства будут иметь 

более низкие массогабаритные показатели, а также отпускную цену. При 

этом появится возможность конструктивно простого плавного регулирова-

ния частоты вращения выходного вала, что в настоящее время проблематич-

но в конструкциях широко применяемых мотор-редукторов. 

Структурная схема предлагаемого планетарного магнитного привода 

показана на рисунке 1, а. На рисунке 1, б – вид слева при условии создания 

вращающего магнитного поля механическим путем. На рисунке 1, в – тот же 

вид слева, однако в случае создания вращающего магнитного поля на основе 

использования электрических магнитов, расположенных в круговом поряд-

ке.  

Устройство 8 для создания вращающегося концентрично корпусу маг-

нитного поля может быть выполнено в виде постоянного магнита 8 (см.       

рис. 1, б), приводящего в круговое вращения механическим путем, или в ви-

де жестко закрепленных на корпусе в круговом порядке с возможностью по-

следовательного подключения электромагнитов 14 (см. рис. 1, в). 

Планетарный магнитный привод работает следующим образом. Вра-

щающееся магнитное поле, создаваемое или с помощью постоянного магни-

та 8, приводящего во вращение механическим путем (см. рис. 1, б), или соз-

даваемое путем последовательного подключения электромагнитов 14 (см. 

рис. 1, в) взаимодействует с магнитным диском 7, приводя последний вместе 

с жестко соединенным с ним ведомым звеном 6, в колебательное движение 
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In 1786 aroundthewaterfallsofSwitzerlandwasdiscoveredtheelectrificatio-

nofwaterdue to its fragmentation into droplets under natural conditions.This effect 

is most clearly seen around the largest waterfalls in the world.For example, at the 

Victoria Falls (180 m high, 1800 m wide) the intensity is up to 25 kV / m. 

Kelvin‘s water dropper is a generator of electricity.Despite the fact that this 

device was invented in the XIX century, it has not been seriously considered as an 

alternative source of electrical energy. 

The planet is rapidly running out of fuel resources, consequently the explora-

tion of alternative sources of energy at presentis becoming of great importance. 

We believe our research of Kelvin‘s water dropper as an alternative source of 

energy isextremely important. 

A prior hypothesis was put forward if Kelvin‘swater dropper can be used as 

an alternative source of energy.In this regard the goal was set: to investigate the 

possibility of converting a static charge that is generated by the dropper into elec-

trical current. 

To achieve the goal the following tasks were set. 

1. To study the theoretical aspects of the dropper. 

2.To design the experimental device. 

3. To measure the created voltage. 

4. To investigate thefactors whichdetermine the created voltage and maxim-

ize its value. 

5. To improve the apparatus in order to convert static charge in electric cur-

rent. 

The principle of operation of the device. 

Kelvin‘s dropper represents two pairs of cans. In each pair, the cans are lo-

cated one above the other and are connected criss-cross by wires. Above the upper 

cans is located a reservoir with outlet pipes from which water drops can pass 

through the upper cans and get collected in the bottom. When the water starts to 

drip, one of the cans has a slightly higher negative charge than the others. Let us 

assume that the larger positive charge is in the lower left-hand can. Then, as the 

cans are connected crosswise by wires, the upper right can will also have a greater 

positive charge than the upper left can. 
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Due to the phenomenon of electrostatic induction, the right stream of water 

passing through the right can is getting charged. If the drop is formed in the space 

of the upper can, it becomes negatively charged, since the positive charge is re-

pulsed by the positively charged can up the jet. Further, these drops of water fall 

into the lower right-hand can, and its negative charge increases. Similarly, the pos-

itive charge increases and in the lower-left can. Thus, the voltage between the can-

srises. 

To create the experimental apparatus laboratory tripods were installed, as 

well ascans, a plastic reservoir andinsulating tape. Attempts to use a multimeter to 

measure the resulting voltage have not been successful because the device is not 

designed to measure the static voltage. Then, a storage oscilloscope C8-17 with 

1:200 divider was used. If you use a divider, the maximum allowable voltage for 

the oscilloscope is 7000 V. In this case the input resistance of 1 MOhm to 10 

MOhms also increases. The effect of the device on the circuit decreases. Maxi-

mum voltage of 800V has been reached. 

In addition to that, in our experiments it was observed that not all droplets 

fall to the bottom of the can, but flow in different directions. The reason is a high 

electric intensity of the lower cans. Thus the field deflects the droplets from the 

vertical trajectory. 

However, the device had some disadvantages: the cans were with sharpened 

edges, causing leakage of the stored charge, low quality of insulation of tripods, 

which also caused the leakage of the charge. These shortcomings were eliminated 

by improving the apparatus. 

1.The upper cans were replaced by pieces of polished metal pipe, mounted on 

foam plastic holders, and the lower cans were mounted on a pallet of foam plastic. 

2.The feeder reservoir was fixed in such position in which the jet bursts into 

droplets exactly in the space of the upper segments of the tubes. 

3.We also designed our own divider 1:75 with 76 MOhm input impedance 

was designed thanks to which an oscilloscope had even less impact on the system. 

In our experiment, we did not change the rate of the water supply. This was 

done so that the water jet in all experiments burst in one place. If we change the 

diameter of the outlet (which will affect the droplet diameter), the fracture of the 

jet will be altered, or it will be absent at all, resulting the installation becoming 

idle. 

The results obtained. In the process of the device operation the split into 

smaller droplets was observed, indicating the presence of a strong electric field. 

In order to determine the dependence of the created voltage on dropper‘s op-

eration time, a series of experiments were made. At each of the 10 time intervals, 

5 times without interruption we measured the voltage in the Kelvin‘s water drop-

per (other conditions being constant).Having made a plot, we noticed that there 

exists a "peak" of the voltage obtained in the 60-63sinterval. The reduction of the 

voltage produced by the dropper after the "peak" is probably caused by the lea-

kage of charge from the apparatus into the air (air ionization). 
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Межотраслевой анализ промышленного производства показывает, что 

самой массовой и энергоемкой операцией является измельчение, которое 

осуществляется в агрегатах различной конструкции и которое для удобства 

целостного восприятия можно объединить под единым определением – де-

зинтеграторное. В состав операции измельчения, кроме основного, измель-

чительного, входит также целый ряд вспомогательного оборудования – гро-

хоты, смесители, грануляторы, питатели, дозаторы, флотомашины, уплотни-

тели, насосы и т. д., а также системы контроля и управления.  

Промышленное производство Беларуси характеризуется большой долей 

затрат на переработку различных материалов: строительного сырья, удобре-

ний, пищевых продуктов, твердого топлива, химических реагентов, множе-

ства накопителей и добавок, всевозможных отходов и т.д. Центральными 

операциями их переработки является измельчение, классификация смешива-

ние, транспортирование, уплотнение, гранулирование, сушка, обжиг, авто-

клавная обработка, вакуумирование. 

Целью настоящей работы является обоснование целесообразности соз-

дания и представления научно-технической общественности новых меха-

низмов измельчения твердых тел, являющихся основой проведения дезинте-

граторных переделов. Предполагается, что они смогут найти широкое про-

мышленное применение и быть основой проектирования технологических 

аппаратов повышенной эффективности. 

Анализ дезинтеграционных технологий целесообразно делать по сле-

дующей схеме: объем производства, затраты на проведение, совершенство 

технологий, уровень оборудования, перспективы развития, стоимость пере-

вооружения, научный и проектный потенциал, машиностроительная база. 

Следует дополнить тем, что в ближайшие годы дезинтеграторные пере-

делы будут увеличены  за счет строительства новых цементных и силикат-

ных заводов, освоение разработки месторождений железной руды, трепела, 

природного гипса, а также расширение объемов производства на действую-

щих предприятиях.  
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тактными линиями и вектором скорости скольжения, близким к 90
o
. Это 

способствует переходу от граничного трения рабочих поверхностей витков 

червяка и зубьев колеса к жидкостному за счет затягиваемого смазочного 

материала в клиновой зазор между этими поверхностями.  

С целью расширения участка с благоприятным углом γ, близким к 90
o
,  

нами создана червячная передача, в которой размер наибольшего диаметра 

колеса выходит за пределы межосевого расстояния передачи. Последнее ста-

ло возможным благодаря уменьшению рабочей длины червяка. При этом ко-

лесо выполнено двухвенцовым. В одновременной работе находится большое 

число зубьев, в результате чего повысилась, наряду с КПД, нагрузочная спо-

собность передачи. Последнее позволило выполнить колесо цельным из чу-

гуна вместо составного с дорогостоящим зубчатым венцом из бронзы.  Ре-

сурс этой передачи обусловлен усталостной выносливостью червяка, каж-

дый виток которого одновременно зацепляется с двумя венцами червячного 

колеса. 

С целью повышения долговечности нами также разработана двухпоточ-

ная червячная передача, в которой  оба торца диска червячного колеса снаб-

жены зубчатыми венцами, сопряженными с соответствующими червяками, 

кинематически связанными зубчатой передачей, имеющими одинаковый 

шаг, но противоположное направление витков. При этом зубчатые венцы ко-

леса, червяки, углы обхвата червяков зубчатыми венцами колеса симметрич-

ны  относительно главной плоскости передачи. Редуктор на основе такой пе-

редачи может иметь как один входной вал (червяк, кинематически связан-

ный со вторым червяком), так и два вала (червяки без кинематической свя-

зи). 

Дальнейшее, более существенное, повышение КПД достигнуто в соз-

данных нами червячных передачах качения. Эти передачи по принципу ра-

боты схожи с червячными, но имеют существенное отличие – отсутствие 

обычных червяка и червячного колеса. Червяком в этих передачах служит 

закреплѐнная на ведущем валу цилиндрическая (бочкообразная) пружина 

или винт с прямоугольной или трапецеидальной резьбой, а червячным коле-

сом – диск либо с установленными в нем в подшипниках пальцами, либо с 

жестко закрепленными в нем пальцами, на которых установлены подшипни-

ки. Эти передачи, независимо от конструктивного исполнения, обладают 

общим признаком: наличием промежуточных тел, сопряженных с червяком 

(пружиной или винтом) и имеющих возможность свободного перекатыва-

ния.  

Переход к режиму жидкостного трения модифицированных передач, а 

также замена трения скольжения в зацеплениях на трение качения позволила 

значительно снизить энергетические потери, что является весьма актуаль-

ным. 
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Then, accepting as standard 60s time "peak" we changed the distance be-

tween the upper tubes and lower cans. We chose 10 different distances, at each 

distance the experiment was performed five times. Based on the average values of 

the voltage we built a plotandobserved that there exists also a "peak" of the result-

ing voltage of around 55-63mm.This pattern can be explained as follows: the 

small distance between the upper tubes and lower cans cause the charge leakage 

between them, while increasing the distance a drop gives its charge into the air. 

The above mentioned factors will maximize the voltage to 1600 V. 

Converting a static charge in AC. Using the dropper in conjunction with the 

oscillator circuit and a spark gap allowed to slightly smootha pulse signal, giving 

it a shape close to sinusoidal. Thus we transformed the static charge accumulated 

in the Kelvin‘s dropper into alternating current. 

Conclusions. 

Two experimental installations were designed. In the 1
st
 model the maximum 

voltage value of 800V was achieved. In the process of testing the 1
st
 model were 

determined the factors affecting the potential difference created by the dropper. 

The results of the research were used to create the 2
nd

 model. This way the re-

search was carried out defining the most important factors which influence the in-

stallation performance, such as: place of the jet rupture into droplets; distance be-

tween upper tubes and lower cans; operation time of the device; diameter of the 

upper tubes. 

We also developed our own voltage divider 1:75 with 76 MOm input imped-

ance. The maximum voltage value of 1600V was reached in the new dropper 

model. The apparatus combined with the oscillatory circuit and spark gap ap-

proved the possibility of converting the static charge to AC. 

We consider the main advantage of Kelvin‘s Water Dropper to be the ab-

sence of moving parts and accordingly its wear resistance reaching the infinity. 

Having installed the dropper once its owner may forget of its control and repair for 

good. 

In the future we are planning to create the dropper model which can demon-

strate its operation e.g. to strike a discharge lamp. We have also created the Kel-

vin‘s dropper draft modified in such a way that water from the lower cans may be 

removed without the voltage leakage whist in its turn will rise the potential differ-

ence and allow to employ the device for an infinite time period. 

The experiments on increasing the installation efficiency have already been 

started. 

At present Kelvin‘s Water Dropper has demonstrated the possibility of its 

application as an alternative energy source. We‘re absolutely confident that in the 

nearest future each and every person around the world will be able to possess in 

their courtyard a small scale Kelvin‘s dropper and consequently use its power e.g. 

for lighting their own living place. 
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